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editorialsumari

2020, un inici potent

el començament d’any 2020 ens arriba estivat d’informa-
cions rellevants que afecten el nostre col•lectiu, que hem
pensat que, com a poc, havien de sortir reflectides en
aquest número de la revista, motiu pel qual hem retardat
el seu tancament unes setmanes més.

la darrera notícia de la que tenguérem coneixement va
ser la firma, a mitjans de gener, del conveni col•lectiu entre
la Confederación empresarial veterinaria española (Ceve) i
els sindicats Ugt i CC.oo, que des del Col•legi pensam que
neix com a eina necessària per donar seguretat jurídica i mi-
llorar les relacions laborals del sector veterinari. esperam que
respongui a les expectatives de totes les parts, a les que fe-
licitam per la fita aconseguida ja que una negociació d’a-
questes característiques mai és senzilla.

Una altra qüestió que ens arriba enguany, aquesta d’a-
bast local, és la convocatòria d’eleccions a la Junta de govern
del Col•legi, que se celebraran el pròxim dia 19 de març.
aquest dia, els col•legiats i col•legiades de les illes procediran
a votar la presidència, la secretaria, la vicesecretaria i les qua-
tre vocalies de la Junta, en conformitat amb el que disposa
l’article 43  dels  vigents  estatuts  generals  de  l’organització
Col•legial  veterinària espanyola. el procés de presentació
de candidatures s’obrí el 9 de gener i aquestes podran pre-
sentar-se de forma individual a cada un dels càrrecs o de
forma conjunta, com a llista tancada, fins el 21 de febrer.

Per altra banda, a començaments d’any ens hem reunit
amb la consellera de salut i Consum del govern de les illes
Balears, Patricia gómez, i amb la directora general de salut
Pública i Participació, Maria antònia font, a les que hem
transmès les nostres preocupacions i demandes al llarg
d’una trobada que resultà d’allò més cordial i -pensam-
també fructífera. trobareu més detalls a la pàgina 16.

finalment, ens mostram expectants davant el nou go-
vern d’espanya. Un acord amb Unidas Podemos ha dut el
socialista Pedro sánchez al Palacio de la Moncloa. Una de
les mesures d’aquest acord  és la reducció del tipus impo-
sitiu de l’iva sobre els serveis veterinaris, el qual ja fou inclòs
en el projecte de Pressupostos generals de l’estat la passada
legislatura, si bé acabà no sortint endavant per falta de su-
port. n’estarem pendents.    
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avepa veterinària

Marta Planells i Cecilia Villaverde hablan en
Palma de la medicina digestiva felina

Los problemas articulares en pequeños
animales, objeto de la Formación
continuada en traumatología de Avepa
la formación continuada de traumatología de avepa de 2019
trató los problemas articulares en pequeños animales, bien de
etiología ortopédica o traumática. la jornada formativa aterrizó
en Palma el pasado 30 de noviembre y corrió a cargo de al-
fonso Chico, licenciado en veterinaria y miembro de las aso-

ciaciones Británica y europea de traumatólogos veterinarios,
y acreditado en traumatología por avepa, habiendo sido tam-
bién Presidente del gevo. 

la jornada se centró en las articulaciones que con más
frecuencia se atienden y en las patologías más habituales
que afectan a las mascotas. se presentaron protocolos
prácticos para facilitar al veterinario clínico la toma de de-
cisiones en cuanto a diagnóstico y manejo terapéutico de
estos pacientes.

el pasado 26 de octubre el occi-
dental Playa de Palma acogió una de
las jornadas de formación continuada
de avePa, que abordó algunas cues-
tiones de actualidad sobre enferme-
dades digestivas en medicina felina,
motivo frecuente de consulta. las po-
nentes hablaron sobre los pasos a se-
guir en el manejo de un gato con
enfermedad digestiva crónica (criterios
clínicos para determinar si el gato está
estable o si requiere más pruebas), se
preguntaron si se trata de una enfer-
medad inflamatoria intestinal o de un
linfoma, abordaron el diagnóstico y
manejo de otras enfermedades aso-
ciadas como la pancreatitis felina o la
enfermedad hepática, así como el ma-
nejo nutricional de las enfermedades
digestivas felinas.
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Criteris a tenir en compte
per fixar els preus (III)

en la darrera entrega vàrem posar un exemple per calcular el
concepte “cost per minut de veterinari”, que és el punt de par-
tida per poder saber quan li costa a la nostra empresa cada
un dels serveis que oferim i a partir d’aquí poder calcular el
PvP que volem posar a aquest servei. si ho recordau, en el
nostre exemple fictici, sortia que el cost per minut de veteri-
nari era de 0,57€.

Ja hem comentat en altres ocasions que hi ha moltes ma-
neres per calcular els preus i que hi ha molts de factors que
hi influeixen. Començarem per la manera més senzilla i que
ens pot servir com a base. Partim del cost d’aquest servei i hi
afegirem un marge de benefici.

Quin preu hem de posar a una vacunació? Anirem passa
per passa:

1. suposem que la visita per fer l’exploració prèvia a la va-
cunació i respondre preguntes del client  requereix 20 minuts
de feina del veterinari: 20 minuts x 0,57€/min = 11,40€

2. a part d’això, hi hem d’afegir els materials que utilitza-
rem: vacuna: 8€, agulla i xeringa: 1,50 €, (recordau que
aquests costs han de ser sense iva), desinfectant, guants, etc.
0,50€. en total 10 € més.

3. ara ja tenim calculat el Cost de fer aquesta vacunació: 21,40€.
4. afegim el MaRge de BenefiCi. ens toca decidir quin be-

nefici volem obtenir d’aquest acte clínic. ¿volem guanyar-hi una
quantitat fixa (10€, per exemple)? ¿Un percentatge (200% del cost)?
¿fins a on podem incrementar? la decisió és nostra i estarà influen-
ciada per molts d’altres factors com el tipus de client que tinguem,
la imatge que vulgui donar la nostra clínica, els preus de la com-
petència, la situació geogràfica, etc. Hem de tenir en compte que
una vacunació és el que havíem anomenat un “servei-producte”,
fàcilment comparable entre centres i que és percebut pels nostres
clients com exactament la mateixa cosa en una clínica que en una
altra. no obstant això, segons quina sigui la nostra manera de fer
feina podem dotar aquest tipus de serveis de valors afegits que

potser no té la competència i això ens permet augmentar un poc
més el preu.

5. suposem que decidim que volem un benefici de 10€.
el preu de la vacunació quedaria en 31.40€. Però això no és
tot. de moment, l’exercici de clínica veterinària de petits ani-
mals es considera un luxe i hem de repercutir un iva del 21%.

6. Per tant, el PReU al PÚBliC del servei d’aquesta vacu-
nació seria 31,30€ + 21% iva (6,57€) = 37,87€.

així, doncs, tenim que de la vacunació que el propietari
paga a 38€ ens queden 10€ de benefici abans d’imposts. És
el benefici que havíem decidit que volíem en el punt 5. Però
hem de tenir en compte que, si som puristes i segons els càl-
culs, cada 2 minuts que s’allargui de més la visita perdem
1,14€ d’aquest benefici, per tant, el veterinari ha de ser molt
conscient de quin és el temps que pot dedicar a cada tipus
de servei.

aquesta manera de fixar preus, tot i que poc refinada, pot
servir com a punt de partida per calcular el preu de qualsevol
servei, des de les visites o vacunacions a procediments quirúr-
gics o d’imatge. simplement hem d’anar jugant amb el
marge de benefici que volem posar a cada servei. Podem cal-
cular el preu d’una cirurgia complicada valorant primer quin
cost té (temps de veterinari, material, implants, anestèsic, etc.)
i, per exemple, aplicar un 400% o un 500% de benefici, o di-
rectament una quantitat fixa. la decisió és nostra. 

en les properes col•laboracions seguirem parlant de com
ho podem fer per determinar els preus dels nostres serveis en
funció d’altres variables que hi influeixen.

si teniu qualsevol consulta o interès en que es tracti algun
tema en particular, no dubteu en fer-me arribar les vostres in-
quietuds: jaumeroigsastre@gmail.com

JaUMe Roig sastRe

Hospital de dia vetersalud Zooclínic



6

seguretat alimentària veterinària

>>> Respecto al control de la venta de
alimentos por internet, el nuevo
Reglamento incorpora un artículo
específico que permite a las autoridades
competentes obtener muestras a través
del mistery shopping para verificar
su cumplimiento.

Nuevas normas para el control oficial
de alimentos aplicables a partir del 14
de diciembre de 2019

a partir del 14 de diciembre es ya aplicable en todos los países
de la Unión europea el Reglamento (Ce) 2017/625 relativo a los
controles y otras actividades oficiales realizados para garantizar
la aplicación de la legislación sobre alimentos y piensos y de las
normas sobre salud y bienestar de los animales, sanidad vegetal
y productos fitosanitarios.

afecta a todas las autoridades competentes encargadas de
verificar el cumplimiento por parte de los operadores de la le-
gislación alimentaria, de sanidad animal y vegetal, y de bienes-
tar de los animales, incorporando directrices de aplicación en
la lucha contra el fraude alimentario. viene a derogar la norma-
tiva anterior plasmada en el Reglamento (Ce) 882/2004.

Entre las novedades que comporta, cabe destacar las si-
guientes:

en relación con el secreto profesional y la transparencia se
establece que, las autoridades competentes, deben velar por
que el personal responsable de los controles oficiales no revele
información obtenida durante la realización de los mismos y,
sin embargo, deja muy claro que el secreto profesional no debe
impedir que las autoridades competentes publiquen informa-

ción objetiva sobre el resultado de los controles oficiales en re-
lación con operadores individuales.

también contempla que las autoridades puedan publicar o
hacer accesible la información sobre la calificación de los ope-
radores en base al resultado de las inspecciones y otras actua-
ciones de control oficial.

el alto nivel de transparencia también se aplica a las autori-
dades competentes, las cuales deben rendir cuentas a los ope-
radores y al público en general respecto de la eficacia y
eficiencia de los controles oficiales, publicando de manera pe-
riódica información sobre los mismos.

otro aspecto novedoso es el control de la venta de alimentos
por internet o comercio electrónico, incorporando un artículo
específico que permite a las autoridades competentes obtener
muestras a través del mistery shopping (cliente misterioso), para
verificar su cumplimiento.

Con respecto al control del fraude alimentario, se refuerzan
las normas de cooperación y asistencia administrativa de los es-
tados miembros para poder abordar de manera eficaz los in-
cumplimientos de la legislación alimentaria cuando afectan a
más de un país.

sobre el tema del fraude, indicar que obliga a los estados
miembros a aplicar sanciones más disuasorias y en proporción
directa al beneficio ilícito que haya podido obtener un operador
que ha realizado prácticas fraudulentas o engañosas. también
ofrece protección jurídica y personal a aquellas personas (whis-
ttleblowers) que tienen relación con una empresa alimentaria
y que ponen en conocimiento de la autoridad dichas prácticas.

Más información accesible en:
https://ec.europa.eu/food/safety/official_controls/legislation_en
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Hace escasos días, recibí de un buen
compañero médico, que conoce mi afi-
ción a los documentos antiguos sobre
veterinaria, dos publicaciones de divulga-
ción sobre la prevención de enfermeda-
des contagiosas que habían aparecido
en Mallorca: una sobre el ganado por-
cino, “es Mal des porcs”, en 1890, y otra
sobre el ganado caballar, “Monografía
sobre la durina”, en 1922, dirigidas ambas
a los ganaderos de las islas, para infor-
marles sobre estas enfermedades y las
medidas a tomar para evitar su aparición
y difusión  en las explotaciones.

las dos publicaciones habían sido es-
critas por el mismo autor: el veterinario
antonio Bosch Miralles, inspector Provin-
cial de Higiene y sanidad Pecuaria.

ello, además de ser una agradable sor-
presa ya que desconocía su existencia,
me condujo a reflexionar sobre la vida y
obras de este veterinario, cuyo ejercicio
profesional fue muy destacado, y sus pu-
blicaciones, que además de numerosas
fueron siempre de alto interés profesional.

Para los interesados, debo recordar
que gran parte de su recorrido profesio-
nal figura en el Capítulo 27 del libro pu-
blicado por nuestro Colegio oficial en
2016, con motivo de celebrar su Primer
Centenario. no obstante, en un caso
como este, entiendo que se deben
mencionar públicamente algunos pun-
tos destacados de su actividad profesio-
nal que muestran su destacada
personalidad y conocimientos.

nacido en Palma de Mallorca en
1859, al finalizar en 1873 el Bachillerato,
inició sus estudios de veterinaria en la
escuela de Zaragoza (1975 – 1880), que
compaginó con los estudios a la par en
la escuela de Medicina (1877 – 1981)
igualmente en Zaragoza.

Una vez regresado a Mallorca, en
agosto de 1882, fue nombrado subdele-
gado de veterinaria en Palma y un año
más tarde, en septiembre de 1883, a los
24 años de edad, asistió en representa-
ción de los veterinarios de Baleares al Pri-
mer Congreso de veterinaria de Madrid,
destacando por sus aportaciones sobre
el control sanitario del ganado. 

en junio de 1884, en su calidad de
veterinario y médico, fue nombrado
vocal de la Junta Municipal de sanidad
de Palma, cargo que desempeñó solo
unos meses, ya que el 18 de agosto fue
designado miembro de la Junta Provin-

cial y Municipal de sanidad, en la que
actuó eficazmente.

a pesar de la doble titulación sanita-
ria de que disponía, su vocación inicial
de veterinario acabó predominando
sobre la de médico, y en 1886 fue nom-
brado inspector de Carnes y víveres del
ayuntamiento de Palma, cargo en el
que destacó por la claridad de sus pro-
yectos y decisiones. 

en 1902, año en que se constituyó el
Colegio de veterinarios de Baleares, fue
elegido primer presidente y, posterior-
mente, en 1907 al constituirse el Colegio
como entidad oficial, volvió a ser elegido
y se mantuvo en el cargo hasta 1925.

en 1907, consiguió la plaza de ins-
pector provincial de veterinaria en Ba-
leares y un año más tarde la de
inspector provincial de Higiene Pecua-
ria de Baleares. igualmente en 1907 fue
elegido académico de número de la
Real academia de Medicina de Palma

de Mallorca, en representación de la
profesión veterinaria.

en 1910, opositó con éxito en Madrid,
para entrar en el recién creado Cuerpo
de inspectores de Higiene Pecuaria y
sanidad veterinaria, siendo destinado a
la inspección Provincial de Baleares, lo-
calidad donde se jubiló en 1927,  falle-
ciendo en noviembre de 1934, a los 75
años de edad.

Mi modesta conclusión es que anto-
nio Bosch Miralles ha sido uno de los ve-
terinarios más destacados en Baleares y
que merece como tal, un reconoci-
miento oficial de nuestra profesión, que
hasta la fecha no le hemos dado. soy el
primero en reconocer mi fallo profesio-
nal y administrativo, por el desconoci-
miento de sus méritos hasta hace
pocos años, pero que una vez conoci-
dos y estudiados, creo que por parte de
nuestro Colegio oficial, bien se merece
este reconocimiento.

TOMEU ANGUERA

Antonio Bosch Miralles
Un artífice importante de la profesión
Veterinaria en Baleares
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Guia per incorporar l’alimentació com a
eix de treball al currículum escolar

en aquesta secció no és la primera vegada que parlem del
programa socioeducatiu alimentacció, el qual cerca generar
consciència crítica i promoure l’acció educativa davant les
conseqüències socials, econòmiques i ambientals que pro-
voca el nostre model alimentari (producció, distribució, co-
mercialització i consum).

fruit de la tasca que s’ha desenvolupat els darrers cinc anys
en l’educació secundària, Justícia alimentària i Hegoa hem pu-
blicat una guia perquè la sobirania alimentària amb enfoca-
ment de gènere pugui incorporar-se al currículum escolar dels
centres de secundària de manera transversal i interdisciplinària.
això significa que les conseqüències socials, econòmiques i am-
bientals que provoca el model alimentari actual es tractin com
a eix temàtic a diferents assignatures. Com a proposta política,
Justícia alimentària exigeix a l’administració pública la inclusió
de l’alimentació al currículum escolar d’una manera formal i ob-
ligatòria, ja que en aquests moments la mala alimentació s’ha

convertit en el primer problema de salut pública de l’estat es-
panyol i és una de les principals causes del canvi climàtic.

l’exemplificació curricular proposada a la guia està pensada
amb la finalitat d’aplicar-se durant un trimestre, i el curs que
s’ha triat és 3r d’eso. la metodologia de treball és l’aprenen-
tatge basat en projectes i té caràcter interdisciplinari: Biologia i
geologia, educació física, llengua i literatura, i geografia i His-
tòria, tot i que no exclou que altres assignatures puguin sumar-
s’hi i abordar el mateix eix temàtic.

atesa la diversitat de situacions, motivacions i contextos, la
proposta presenta una estructura flexible, de tal manera que
cada equip docent i cada centre educatiu pugui realitzar les
adaptacions que consideri oportunes sense necessitat de des-
envolupar tot el contingut de principi a fi. l’objectiu de la publi-
cació és presentar un model de treball prou ampli perquè el
professorat pugui prendre decisions i decidir, per exemple,
quins continguts serien els més apropiats per a contribuir des
de la seva assignatura al projecte interdisciplinari. a la vegada,
conté indicacions per assegurar una coherència amb l’enfoca-
ment d’educació crítica i transformadora i la comprensió de la
temàtica triada: els sistemes alimentaris i els seus efectes
sobre la nostra salut i la del planeta. també aporta quatre rú-
briques d’avaluació per assegurar aquesta coherència: rúbrica
de gènere (ulleres liles), rúbrica de competències, rúbrica de
continguts i autoavaluació per part de l’alumnat. 

ALIMENTACCIÓ, EL MARC PEDAGÒGIC DE REFERÈNCIA 
el programa socioeducatiu alimentacció de Justícia alimentària
i Hegoa, que compta amb el suport de l’agència espanyola de
Cooperació internacional per al desenvolupament (aeCid), s’ha
desenvolupat en el marc de secundària a quatre comunitats
autònomes: illes Balears, País valencià, Catalunya i euskadi. Per
aquest motiu, l’exemplificació ha tingut en compte els decrets
curriculars d’aquestes comunitats per organitzar continguts i
competències. aquest document culmina i concreta el marc
pedagògic que ha sustentat totes les propostes del programa,
i representa una eina pràctica d’aplicació a l’aula per al profes-
sorat. trobareu ambdós documents (marc pedagògic i exem-
plificació) al web: www.alimentaccion.net

després d’haver treballat en el marc del programa alimentac-
ció amb els nivells educatius de primària i secundària, ara iniciam
un nou repte: incorporar aquest eix temàtic en la formació Pro-
fessional. els cicles formatius d’agrària, d’Hostaleria i restauració,
entre d’altres, presenten una bona oportunitat per poder generar
alternatives al model imperant, més sostenibles i justes. a la ve-
gada, es pretén incidir dins el seu àmbit professional amb projec-
ció de futur, perquè s’impliquin o creïn iniciatives d’economia
social i solidària. 
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Hay momentos en la vida en los que una
persona -o dos, en este caso- se encuen-
tran en el lugar preciso en el momento
justo para que sucedan cosas; o al menos
para que no mueran. así le ocurrió a fina-
les de los años 90 a gabriel Palmer
(Palma, 1960), quien, en compañía de su
colega toni Perelló, dio respuesta a una
llamada de auxilio desesperada del
maestro Pep aguiló, y agarró la vocalía ba-
lear de avepa, en proceso de descompo-
sición entonces, para aplicarle oxígeno y
darle un impulso imprescindible, evi-
tando así una disolución cantada. “Creo
que no sólo evitamos que desapareciera,
sino que conseguimos dar con la fórmula
para que incrementara la presencia de la
gente en los cursos de formación hasta
convertirnos en la vocalía con una mayor
asistencia por número de socios, lo cual
nos llenó de satisfacción porque era indi-
cativo de que estábamos realizando un
buen trabajo. fue una mejora cuantitativa
y cualitativa notable”, comenta hoy ga-
briel Palmer. “la aventura en avepa -pro-
sigue- fue tremendamente reconfortante
pero a la vez muy exigente, ya que al mar-
gen de trabajar en nuestras respectivas
clínicas, invertíamos mucho esfuerzo y
tiempo en cambiar la manera de gestio-
nar la vocalía, que abrió la puerta a la for-
mación continuada que conocemos a
día de hoy. llevamos a cabo un profundo
cambio en la estructura organizativa y
científica, participamos en la puesta en
marcha del microchip, en la campaña de
la Creu Blava y en la revista colegial,
donde empezamos a contar con una
sección fija. también surgió el proyecto
de la página web de la vocalía, donde se
colgaban noticias, resúmenes de los cur-
sos y casos clínicos, que podían consul-
tarse”. el trabajo le dio al veterinario la
posibilidad de conocer a mucha gente
del ámbito formativo, de asistir a las reu-
niones de la junta central que se celebra-
ban por toda la geografía española y de
conocer a los responsables de las demás
vocalías. aquella intensidad, unida a la es-
tabilidad que había adquirido la vocalía,
les hizo dar un paso a un lado en un mo-
mento dado y dejar su coordinación en
manos de Mar félix y Mireia Mayol, que
entraron en enero de 2002. en aquel
momento gabriel Palmer se centró en
su clínica, situada en la Costa den Blanes,
en Calviá, al lado del delfinario, abierta
desde 1993 y que hoy, 27 años más tarde,
sigue activa.  

de padre mallorquín y madre ma-
drileña, gabriel Palmer se crio en Palma
y estudió en el colegio a luis vives.
dudó entre matricularse en veterinaria,
arquitectura o Medicina -le gustaba la
deportiva-, pero optó por lo que más le
apetecía, un ámbito -el animal- que le
había atraído desde pequeño a raíz de
los documentales de naturaleza de
félix Rodríguez de la fuente.

Cursó veterinaria en Zaragoza, donde
pasó unos años fabulosos con unos co-
mienzos repletos de novatadas en el co-
legio mayor la salle, y después viviendo en
piso de estudiantes, en los que coincidió
con otros mallorquines como Miquel Mer-
cadal, Carlos simarro o Biel Riera. durante
los veranos de su periplo académico su-
perior, hizo prácticas con los pioneros en
la clínica de pequeños animales en es-
paña -Pomar y aguiló- y fue conociendo
la profesión para, una vez licenciado, ob-
tener su primer trabajo remunerado. fue
en la Clínica Blanquerna, entonces propie-
dad de Juan Carlos talens y Pedro Morell,
época de la que guarda un buen re-
cuerdo. “ellos me dieron la oportunidad
de trabajar en lo que había estudiado y
siempre les he estado muy agradecido.
Hoy sería más complicado”, apunta. en
esa época también se apuntó a las listas

de instituto de Biología animal de Bale-
ares de las campañas de saneamiento
para detectar brucelosis y tuberculosis y
de vacunación de brucelosis, que le lleva-
ron a recorrer explotaciones de Campos,
Manacor y Pollença. antes de montar la
clínica -para la que seleccionó una zona
alejada de Palma, como la Costa den Bla-
nes- trabajó un tiempo en Canis. Cuando
arrancó su proyecto vital, la Clínica veteri-
naria dr. Palmer, lo hizo primero en régi-
men de alquiler y después en propiedad,
pudiendo llevar a cabo el trabajo que
siempre había querido.

Padre de dos niñas, de 18 y 16 años,
que parece que no seguirán sus pasos, a
gabriel Palmer le gusta el deporte -de
joven jugó a fútbol y a balonmano- y se
mantiene en forma haciendo ejercicio fí-
sico. es coleccionista de arte contempo-
ráneo -mundo en el que le metió su
amigo toni Perelló- y recientemente ha
entrado a formar parte de un club rotario
de Palma, el Ramón llull, a través del cual
participa en actividades y asiste a actos
con finalidades altruistas y filantrópicas, al
margen de que le permite conocer a
gente y ampliar su círculo de relaciones.
además, casi siempre se le puede ver en
los actos sociales que organiza el CoviB,
algo que es de agradecer.

Gabriel Palmer Lerdo de Tejada
El impulso imprescindible para Avepa Balears
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Més de 3.000 veterinaris clamen a Madrid
pel reconeixement sanitari de la professió

Una dotzena de veterinaris balears es desplaçaren el diumenge
dia 17 de novembre fins a Madrid per prendre part en la gran ma-
nifestació que, sota el lema ‘som veterinaris, som professionals sa-
nitaris, tenim cura de la teva salut’, organitzà el col•lectiu veterinari
espanyol reclamant el seu paper en el mapa sanitari estatal i que
comptà amb la presència d’uns tres mil veterinaris procedents de
diversos llocs del mapa geogràfic. 

l’objectiu de la mobilització, que transcorregué a peu des
de la Puerta del sol fins a la seu del Ministeri de sanitat, va ser
fer visibles una sèrie de reivindicacions col•lectives generals
com la falta de reconeixement sanitari, la precarietat laboral,
la plètora acadèmica i l’abusiu iva  que aguanten els serveis
veterinaris per a animals de companyia d’ençà 2012, quan es
pujà del 8 al 21%, entre d'altres. els impulsors del moviment
(un grup de manescals independents que ho engegaren de
forma espontània) argumentaren que la finalitat de la convo-
catòria era unificar a tot el sector en un punt de trobada
comú. Molts particulars, associacions i col•legis, com el CoviB,
donaren suport a nivell institucional a la iniciativa. d’altres, no.

de fet, el CoviB contribuí econòmicament a facilitar el despla-
çament dels col•legiats balears que ho sol•licitaren, abonant en
part o íntegrament el cost del bitllet per anar a Madrid. 

NOU GOVERN A MADRID
el 7 de gener Pedro sánchez va ser investit president del go-
vern al Congrés dels diputats gràcies al recolzament d’Unidas
Podemos, així com havia quedat establert a l’acord de coali-
ció. Una de les mesures que contemplava aquest acord va ser
la reducció del tipus impositiu de l’iva veterinari, si bé no s’es-
pecificava el percentatge. la baixada de l’iva dels serveis ve-
terinaris al 10% ja va ser inclòs la passada legislatura en el
projecte de Pressupostos generals de l’estat, si bé finalment
no va ser aprovat per falta de suport.

El COVIB contribuí econòmicament a facilitar el desplaçament d’una dotzena de
col·legiats balears que volgueren ser a la mobilització, el passat 17 de novembre
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El concurs de felicitacions de Nadal del
COVIB compleix la seva setena edició

Una dotzena de nins i nines menors de tretze anys participa-
ren l’any passat en la setena edició del concurs de felicitacions
de les festes de nadal de 2019 i l’entrada de l’any nou. els
guanyadors varen ser esther oliva gonzález (6 anys) a la se-
gona categoria, Maria Juan gomis (8), en tercera categoria, i

les germanes sara (10) i ana Córdoba Murés (13) en quarta i
cinquena categoria, respectivament. el dibuix d'aran sànchez,
de 10 anys, va ser l’escollit per fer la felicitació col•legial. Com
cada any, el CoviB reuní els alguns dels participants a la seu
col•legial per lliurar els premis del concurs.

El Col·legi brinda per les festes de Nadal

el passat 17 de desembre, el CoviB celebrà al Bar Mavi de
Palma el còctel de nadal amb els seus col·legiats i col·legiades.
va ser una trobada en què els assistents, que no passaren del

mig centenar, compartiren uns moments de distensió i es po-
gueren posar al dia. Cares conegudes, una picada a base de
producte típic de la terra i, per acabar, el repartiment de les
agendes col·legials entre els presents. la gent que no va poder
recollir la seva, la té a la seva disposició a la seu col·legial.

CÒCTEL
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El 21 de febrer és la data límit de presentació;
les votacions tendran lloc dia 19 de març

el termini de presentació de candidatures a les eleccions ge-
nerals del CoviB, que se celebraran el pròxim dia 19 de març,
és obert des del passat 9 de gener, quan la Junta de govern
del CoviB es reuní en sessió extraordinària, i finalitzarà a les
14 hores del dia 21 de febrer. la convocatòria d’eleccions és a
tots els càrrecs de la Junta de govern del Col•legi: president,
secretari, vicesecretari i 4 vocals de la citada Junta, conforme
al que es disposa en l’article 43  dels  vigents  estatuts  gene-

rals  de  l’organització  Col•legial  veterinària espanyola. 
les candidatures podran presentar-se de forma individual

a cada un dels càrrecs  o de forma conjunta (llista tancada) a
la seu col•legial fins a la data límit del 21 de febrer. la gent
que vulgui concórrer a aquest procés ha de pertànyer al
col•legi, ha d’estar al corrent en l’abonament de les quotes en
el moment de la convocatòria, i per al càrrec de president,
serà necessària una antiguitat mínima de 5 anys de col•legia-
ció ininterrompuda. 

la votació se celebrarà en la seu col•legial, a Palma, entre les
9 i les 14 hores. en finalitzar el procés s’escrutaran els resultats. 

JORNADA DE MALTRACTAMENT EN CLÍNICA.dia 2 de desem-
bre el CoviB acollí una jornada formativa en què s’abordarà una
qüestió de permanent actualitat en l’àmbit de la clínica de petits
animals: el maltractament. el ponent convidat va ser el doctor en
veterinària alfredo fernàndez, membre de la Comissió nacional
de deontologia veterinària i assessor pericial en matèria de res-
ponsabilitat veterinària de l’organització Col•legial espanyola, el
qual parlà de diversos factors relacionats amb el maltractament
que els clínics poden detectar en els pacients en el decurs de la
seva feina diària. l’objectiu principal de la jornada era definir els
deures i obligacions dels veterinaris davant aquestes situacions.

CURS D’OFTALMOLOGIA AMB MÀRIAN MATAS. les lesions en
el cristal•lí centraren la sessió formativa organitzada pel CoviB el
passat 16 de novembre a la seu col•legial. la ponent va ser Màrian
Matas, diplomada per l’european College of veterinary ophthal-
mologists (eCvo) i especialista en oftalmologia per l’eBvs (eu-
ropean Board of veterinary specialisation), entre d’altres, qui
explicà què és el cristal•lí i com pot ser examinat amb instru-
ments bàsics i per què alguns pacients desenvolupen cataractes
repassant les etiologies més comunes. també posà de relleu al-
gunes consideracions de pacients amb cataractes i plantejà al-
gunes qüestions (val la pena considerar operar? què he de fer si
el propietari no vol operar?...) a més de plantejar la reflexió ètica:
la responsabilitat envers l’animal de tot veterinari. el curs finalitzà
amb altres casos clínics.

Cursos de formació 2019
organitzats pel Col·legi

Obert el termini de presentació de
candidatures a les eleccions del COVIB

FORMACIÓ
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PROBLEMÀTICA, FUTUR I RESPONSABILITATS DEL
PRESCRIPTOR DE MEDICAMENTS. l’adquisició dels co-
neixements legals vigents sobre prescripció, els canvis
que s'esperen en els pròxims anys i la presa de conscièn-
cia de les responsabilitats que assumeix el veterinari clínic
amb la prescripció i ús dels medicaments varen ser els
objectius de l’animada i concorreguda sessió formativa
celebrada a la seu del CoviB el passat 8 de novembre.
la xerrada va córrer a càrrec de luis Miguel Cebrián, di-
plomat de l’european College of Bovine Health Manage-
ment (eCBHM) i membre del Comitè de seguretat del
Medicament veterinari i del grup coordinador tècnic del
Pla nacional de lluita Contra les Resistències als antimi-
crobians, i José andrés gil, coordinador de Relacions
agràries en l'àrea funcional d'agricultura en la subdele-
gació del govern a saragossa, membre del grup de tre-
ball de la línia estratègica ii del PRaM i tutor en el
programa BRsf de la Comissió europea de formació
d'inspectors dels estats membres i tercers països en di-
ferents aspectes del control oficial.

II CURS D’URGÈNCIES EN CLÍNICA. el ve-
terinari i diplomat americà en emergency
and Critical Care (aCveCC) i actual respon-
sable del servei d'emergències i vigilància
intensiva de la fundació Hospital Clínic ve-
terinari UaB, luis Bosch, va ser el ponent
del segon curs de maneig d’urgències en
la clínica diària de petits animals, acreditat
per la Comissió de formació Continuada
de Professions sanitàries de les illes Ba-
lears). la jornada es va celebrar en seu
col•legial el 30 de novembre. en la sessió
s’abordà el maneig d'urgències toxicològi-
ques, la fluidoteràpia en urgències, el ma-
neig del mal renal agut i el maneig
d'urgències respiratòries en el ca. 

CURS DE SEGURETAT ALIMENTÀRIA EN EL SECTOR
LACTI. els dies 29 i 30 d’octubre s’impartí a Palma un curs
que, sota el títol ‘Curs de seguretat alimentària en el sector
lacti: aplicació i flexibilitat en la normativa comunitària i el
seu desenvolupament’ s’impartí amb l’objectiu de maxi-
mitzar l'eficàcia de les actuacions dels professionals vete-
rinaris en les seves diferents facetes. la formació anava
dirigida a personal de control oficial al servei de les admi-
nistracions Públiques amb competències en matèria de
seguretat alimentària en empreses alimentàries làcties, a
tècnics de qualitat i innocuïtat d'empreses alimentàries
làcties i a tècnics d'assessorament extern d'empreses ali-
mentàries làcties, i va ser impartit per Ángel nepomu-
ceno, veterinari, cap de districte de salut d’albacete i
assessor de la Xarxa europea de formatgeries i Productors
lactis de Camp i artesans en temes de seguretat alimen-
tària, així com representant d'aquesta Xarxa en el grup
Consultiu sobre la Cadena alimentària i la sanitat animal
i vegetal de la Comissió europea.
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COL·LEGIATS

ALTES
1205 - Nuria Nerea Solivellas López
des de l’1 d’octubre de 2019
1206 - Raffaele Scarpellini
des de l’1 d’octubre de 2019
1207 - Maria Salazar Truyols
des de l’1 d’octubre de 2019
1208 - Laura Gaztelu Alcaire
des de l’1 de novembre de 2019
1209 - Alba Vázquez Areses
des de l’1 de novembre de 2019
1210 - Magdalena Adrover Román
des de l’1 de novembre de 2019
1211 - Mª Ángeles González
de Chaves Alcover
des del’1 de desembre de 2019
1212 - Tatiana Delgado Muñiz
des del’1 de desembre de 2019
1213 - Patricia García Sans
des del’1 de desembre de 2019
1214 - Claudia Garrido Martínez
des del’1 de desembre de 2019

BAIXES
978 - Ana Isabel González Molina
des del 19 de setembre de 2019
1183 - Paula Madrás López
des del 30 de setembre de 2019
1194 - Cristina Martínez Jiménez
des del 30 de setembre de 2019
1074 - Rosa Mª Calvache Quesada
des del 2 d’octubre de 2019
746 - Alicia Barrés Bisquerra
des del 14 d’octubre de 2019
1177 - Carlos Merchán Remacha
des del 18 de novembre de 2019

CENTRES VETERINARIS

ALTES
Veterinària Es Port
av. dels Pins, 3 local B
07680 Porto Cristo (Manacor)
titulars: Mª Ángela González
Llamazares i Sara Redondo Rife

BAIXES
CV Es Figueral
C/ Prínceps d’espanya, 31
07141 Marratxí
titular: Lucas M. Arbona Cañellas

Consultorio Siesta C.B.
C/ de las Petunias, 9
07840 santa eulària des Riu
titular: Stefan Oetjen

Condemnat per intrusisme un
criador de cans de Mallorca arran
de la denúncia del COVIB

el jutjat d’instrucció nº4 de Palma con-
demnà el passat novembre per un de-
licte d’intrusisme un criador de cans de
Mallorca arran de la denúncia del
Col•legi de veterinaris de les illes Bale-
ars i de les investigacions i posterior
atestat de la guàrdia Civil. el tribunal ha
considerat provat que l’individu, de 41
anys, implantà microxips d’origen des-
conegut a, al manco, cinc cans que crià
“en una data no determinada” dels
anys 2017 i 2018, “sense tenir el títol de
facultatiu veterinari”, incorrent per tant
en un delicte d’intrusisme previst i
penat en l’article 403.1 incís primer del
Codi Penal i en la llei 44/2003 de 21 de
novembre d’ordenació de les profes-
sions sanitàries. la condemna ha estat
de dotze mesos de multa amb una
quota diària de 5 euros, resultant la
pena 1.825 euros, a més del pagament
de les costes del procés.

durant la intervenció de la guàrdia
Civil, al marge dels microxips dels cinc
casos descrits, es trobaren tres microxips
més que havien de ser implantats a altres

animals, segons la sentència. Cap d’ells
apareixia en cap dels registres, ni autonò-
mic, ni estatal, ni europeu) de la xarxa d’i-
dentificació d’animals de companyia.

ALTRES CASOS
D’INTRUSISME VETERINARI
el president del CoviB, entitat que
exercí d’acusació particular en la causa,
ha destacat que “aquest procediment
ha servit perquè es condemni una de
les actuacions irregulars que pateix a
diari la nostra professió, però que és
molt complicat de demostrar. Hem
d’informar de qualsevol cas d’intru-
sisme del que tinguem coneixement
pel mal que fa al col•lectiu veterinari i
pel risc que aquest tipus d’activitats re-
alitzades sense la qualificació adient
poden tenir per als animals”. “aquesta
condemna -afegeix garcia- també és
important perquè col•legiats i col•legia-
des que coneixen casos semblats s’ani-
min a denunciar-los i a informar-nos-en
perquè és l’única manera que tenim
per combatre’ls”. 

>>> El jutjat d’instrucció nº4 de Palma considera provat
que durant els anys 2017 i 2018 l’acusat, “sense tenir el
títol de facultatiu veterinari”, implantà microxips
d’origen desconegut a animals que criava.
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La PPA avanza en el continente europeo

los servicios veterinarios oficiales (svo) de Polonia notificaron en
noviembre (los días 15 y 18) la detección de dos focos de Peste Por-
cina africana (PPa) en jabalíes silvestres, ambos focos localizados
fuera del área sometida a regionalización definida por la Comisión
europea en la decisión 2014/709/eU y a unos 300 km de los focos
más cercanos declarados hasta el momento, lo que supone un
importante salto de la enfermedad a larga distancia en dirección
oeste hacia la frontera con alemania. 

el primer caso fue detectado el lunes 4 de noviembre,
cuando se encontró el cadáver de una hembra de jabalí de
40 kg en las proximidades de una carretera en la región de

lubuskie, aproximadamente a 80 km de la frontera con ale-
mania y a 120 km de la Republica Checa. el segundo caso, co-
municado el día 18 de noviembre, está localizado en la misma
zona y también se trata de un jabalí encontrado muerto que
resultó positivo por PCR a virus de PPa. 

las autoridades polacas aplicaron las medidas de control
dispuestas en la directiva 2002/60/Ce, por la que se estable-
cen disposiciones específicas de lucha contra la PPa, y se re-
alizó una completa investigación epidemiológica en la zona
para tratar de averiguar el origen del foco así como definir la
extensión. 

RECOMENDACIONES
desde el Ministerio de agricultura, Pesca y alimentación se re-
cuerda la importancia de aplicar unas adecuadas medidas de bio-
seguridad en las explotaciones de porcino y en el transporte
animal, así como en relación a los cazadores que viajen a países
afectados o de riesgo por la presencia de la enfermedad y que pu-
dieran contribuir, involuntariamente, a la introducción y expansión
de la enfermedad al regresar a nuestro país. 

de igual forma, se recuerda la gran importancia de garantizar
el buen funcionamiento de los sistemas de vigilancia pasiva para
detectar tempranamente la enfermedad ante una hipotética en-
trada en españa, para lo que es vital que se comunique a los svo
cualquier indicio de la enfermedad que pudiera aparecer en nues-
tros animales, tanto en las explotaciones y medios de transporte
de animales porcinos como en el medio natural en los jabalíes sil-
vestres que se detecten muertos o enfermos.

Polonia declara dos focos de peste porcina africana en jabalíes en zona libre,
a 80 km de la frontera con Alemania

Mapa 1: localización focos adns 2019/1959 y 2019/1960.



Firmat el primer Conveni
Nacional de Centres i
Serveis Veterinaris
els treballadors i treballadores del
sector veterinari tendran un conveni
col·lectiu d'àmbit estatal després de
que la patronal (Ceve) i els sindicats
hagin signat a mitjans de gener el
primer Conveni nacional de Centres
i serveis veterinaris, el qual entrarà
en vigor durant els pròxims mesos.
des del CoviB s’espera que doni
resposta a les expectatives de totes
les parts, a les que es felicita per la
fita aconseguida.
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Dogspital a Son Llàtzer
els pacients ingressats a la Unitat de
Cures intensives (UCi) de l’Hospital Uni-
versitari son llàtzer podran rebre la vi-
sita dels seus cans gràcies a la posada
en servei de ‘dogspital’, un projecte que
compta amb un equip de professionals
sanitaris, educadors canins i veterinaris
que vetlaran perquè el projecte es des-
envolupi correctament.

BREUS

El ‘conflicte de
la fisioteràpia’ es
tracta a Madrid

Reunió entre el COVIB
i la consellera de Salut i Consum

Una representació del CoviB s’ha reunit
aquest començament d’any amb la
consellera de salut i Consum del go-
vern de les illes Balears, Patricia gómez,
i amb la directora general de salut Pú-
blica i Participació, Maria antònia font,
per abordar diverses qüestions que
afecten el col•lectiu, i com a presa de
contacte de la legislatura. 

la trobada va tenir lloc el 9 de gener i
per part del CoviB hi assistiren Ramon
garcia, estrella sintes i Margarita gonzá-
lez valle, els quals donaren a conèixer les
reivindicacions dels professionals veteri-
naris com a professionals sanitaris. en
particular s’incidí en la demanda d’accés
a la formació especialitzada del sns (sis-
tema nacional de salut) de determina-
des especialitats pluridisciplinars (com és
el cas de la de microbiologia i parasitolo-
gia i...) i la petició de la creació d'una es-
pecialitat de salut pública que incorpori
als veterinaris com a peça clau en la pro-
tecció de la salut. la consellera es mostrà
disposada a impulsar a nivell de Ministeri
aquesta qüestió, que s’ha de decidir a ni-
vell estatal. també es plantejà la necessitat
de que els centres veterinaris es considerin
sanitaris. es parlà de la regulació col•legial,
que ha permès una excel•lència qualita-
tiva dels centres, a la vegada que s’in-
formà de la dificultat de fer complir
aquests requisits als que no són propietat
dels veterinaris. així mateix es demanà un
major grau d’implicació de salut donada
la gran quantitat d’aspectes a complir: re-
sidus sanitaris, instal•lacions de radiodiag-
nòstic, medicaments, etc. i es suggerí com
a millor opció el reconeixement del regla-

ment col•legial, amb el corresponent su-
port normatiu i la modificació futura de la
llei de salut podria ser una possibilitat.

també es parlà de la feina dels veteri-
naris al sector públic, i es reclamà que
com succeeix amb algunes de les tas-
ques no especificades en la llei d'ordena-
ció que s'obrin a altres professions, es faci
el mateix amb aquells llocs de feina que
desenvolupen tasques amb competèn-
cies veterinàries. es xerrà d’intrusisme, del
conflicte amb altres sectors, com els fisio-
terapeutes i els ensinistradors, i es mostrà
una preocupació compartida per quant
les competències de control municipal
en àmbits alimentaris no es troben en
mans de professionals veterinaris.

ALTRES TEMES
els representants col•legials plantejaren
també a la consellera la necessitat de re-
gular la recepta electrònica, la possibilitat
d’establir els models de prescripció per
part de l’administració i demanaren tenir
veu en el pla contra les antibioresistèn-
cies, assumptes que es tractaran pròxi-
mament amb el dg de farmàcia.

finalment, es suggerí la recuperació
del projecte de zoonosis i l’establiment
de la xarxa de vigilància epidemiològica
de zoonosis en animals de companyia,
reprenent el projecte de l'any 2008; s’in-
formà de la propera publicació de la guia
per les visites de mascotes a centres as-
sistencials i sociosanitaris; i, finalment, es
presentà el congrés de leishmània que
s’organitzarà per juny juntament amb la
professió mèdica per al qual es demanà
recolzament institucional. 

luis alberto Calvo, president de l’oCv,
es reuní per desembre amb Rodrigo
gutiérrez, director general d'ordenació
Professional, i li plantejà el recent con-
flicte de competències respecte a la
denominada ‘fisioteràpia equina’. en la
trobada es manifestà l'acord en què les
competències professionals de veteri-
naris i fisioterapeutes són clares i trans-
parents. es va plantejar la creació d'una
comissió de seguiment per disciplinar
i regular l'exercici professional dels ve-
terinaris, i per treballar en un desenvo-
lupament normatiu que habiliti l'accés
dels veterinaris a el sistema sanitari es-
pecialitzat en Ciències de la salut i a
les especialitats multidisciplinàries.
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Indiot Mallorquí y Gall d’Indi Menorquí
el origen de los pavos en el continente europeo se remonta a
épocas coloniales, cuando los primeros ejemplares fueron intro-
ducidos desde el continente americano. 

en Baleares tenemos dos agrupaciones raciales oficialmente
reconocidas: indiot Mallorquí, gall d´indi Menorquí (según de-
creto 5/2007 de 2 de febrero, por el cual se aprueba el Catálogo
de agrupaciones raciales de los animales autóctonos de las illes
Balears).

tradicionalmente, su crianza se ha llevado a cabo en régimen
extensivo, donde pastoreaban libremente y eran sustento de una
economía familiar y de autoconsumo. el consumo de pavo forma
parte de la tradición en navidades, motivando el incremento de
la demanda comercial en esas fechas. no obstante, la introduc-
ción de los híbridos comerciales y la implantación de un sistema
de cría intensiva, condujo a la sustitución de pavos autóctonos
por híbridos, causando la disminución de sus censos y con ello a
la perdida de diversidad genética. 

Para la recuperación y conservación de este singular recurso
zoogenético, varias instituciones (seMilla, Universidad de Cór-
doba, diputación de Córdoba, ifaPa, iMida) vuelcan sus esfuer-
zos para su reconocimiento como razas autóctonas españolas,
ya que así se podrían establecer las bases para la correcta ges-
tión de las diferentes poblaciones regionales existentes (indiot
Mallorquí, gall d´indi Menorquí, y también Pavo oscense, Pavo
negro extremeño y Pavo andaluz). aunque ya se han iniciado
buena parte de los trabajos de localización de explotaciones,
identificación de ejemplares de la raza y de los estudios de ca-
racterización, para facilitar el desarrollo del programa dentro de
la convocatoria de ayudas del Ministerio de agricultura, Pesca y
alimentación i+d+i Retos de investigación, se ha presentado un
proyecto que financie en parte el estudio que a continuación
se describe y que se ha denominado: “Caracterización morfo-
funcional, genética, reproductiva, demográfica y socioeconó-
mica de las poblaciones locales de pavos españoles para su
conservación y puesta en valor”, dentro del marco de activida-
des que se han diseñado para el reconocimiento de las dife-
rentes agrupaciones raciales existentes en el país.

el primer objetivo consiste en la definición del patrón racial
de cada una de las razas, además de definir el entorno en el cual
se realiza su crianza. Para llevarlo a cabo, se diseñó un protocolo
de evaluación zoométrica, faneróptica y socio-económica con los
que evaluar los ejemplares y las características de las explotacio-
nes donde se lleva a cabo su crianza. Para la caracterización zoo-
métrica, se evalúan las siguientes variables: edad, peso,
envergadura, alzada, largo del ala proximal y distal, longitud del
cuerpo, longitud del cráneo, anchura cráneo, longitud ocular, an-
chura ocular, longitud pico, anchura pico, longitud y anchura del
moco, longitud del cuello, longitud del dorso, circunferencia de
la pechuga, longitud de la quilla, longitud de la cola, longitud del
muslo, longitud del tarso, longitud del dedo medio, diámetro
tarso, longitud del dedo medio. obtenidas las medidas, se cal-
cularán los siguientes índices: craneal, ocular, del pico, del moco,
del tarso, de robustez y de solidez. las variables fanerópticas des-
critas son: presencia de escobilla, color de los ojos, color del pico,
color de la región facial, color moco, color corona, color papada,
presencia de plumas en carúnculas mayores y menores, color ca-
rúnculas mayores y menores, color plumaje, color de los tarsos y

presencia de espolón. Para la caracterización socio-económica se
registrarán: datos de la finca, superficie, instalaciones, especies
que crían y censos, alimentación suplementaria, sanidad, repro-
ducción, personal, producciones y destino de los animales.

Con toda la información generada se establecerá el patrón ra-
cial para cada una de las agrupaciones raciales, a la vez que se
definirá el entorno de crianza habitual y estado de riesgo con el
que poder elaborar parte del informe que se presentará en el mi-
nisterio para el reconocimiento de las diferentes agrupaciones
raciales de pavos como razas autóctonas reconocidas oficial-
mente en el Catálogo oficial de razas de españa, siendo este el
primer paso para la conservación de dichas poblaciones.

Cuantas más explotaciones se localicen y mayor número de
ejemplares se incorporen a los datos estudiados, más precisa y
real será la propuesta de recuperación y configuración de estas
razas, es por ello que desde este artículo animamos a todo el co-
lectivo veterinario a que participe y realice aporte de valiosa in-
formación de campo en el programa, contactando con el equipo
de seMilla que trabaja con dichas razas.

Águeda L. Pons Barro
Área técnica

departament de races autòctones
serveis de Millora agrària i Pesquera (seMilla)
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Voleu que els vostres col·legues coneguin com i on
feis feina? Si estau interessats en que la vostra clínica
surti a la revista veterinària, no heu de fer res més
que posar-vos en contacte amb el Col·legi mitjançant
la pàgina web www.covib.org 

Nombre: Clínica veterinaria es Pla.

Titular: Maribel Colomer servera.

Dirección: Canonge Barceló, s/n.
Porreres.

Web: ww.clinicaveterinariaespla.com

E-Mail: vet.espla@gmail.com

Abierto desde: 1998.

Equipo humano que conforma
la clínica: dos veterinarias.

Especialidades: Medicina
interna, oftalmología, cirugías en
general, ecografía, laboratorio,
hospitalización...

FICHA

Clínica Veterinaria Es Pla

el carrer Major de Porreres parece estos
días el escenario de una película post bé-
lica. las obras que el ayuntamiento está
llevando a cabo en la zona, en las que ha
levantado el pavimento de un puñado de
vías, combinadas con las lluvias de enero,
han arroja un paisaje de calles y aceras ta-
pizadas de barro, y ausencia de coches y
peatones. en una bocacalle, Canonge Bar-
celó, se encuentra la Clínica veterinaria es
Pla, afectada de lleno por los trabajos mu-
nicipales. su titular, Maribel Colomer, se
muestra paciente con la situación. “anda-
mos todo el día de arriba para abajo con
la fregona quitando las huellas que dejan
los clientes. son unas obras que, imagino,
servirán para mejorar el pueblo. ante ello
sólo nos queda tener paciencia y esperar
que finalicen lo antes posible”, explica.
Pese a todo, en la clínica hay movimiento.
Un niño y su padre se despiden de la ve-
terinaria en la recepción mientras dentro,
en la consulta, una pareja joven trata unos
asuntos con su colega, la veterinaria alba

aguiló. la clínica cumplirá en 2020 veinti-
dós años abierta, primero como consulto-
rio en la calle almoina (“que era una
cueva”, reconoce Maribel), donde perma-
neció tres años, y después en su ubicación
actual, una construcción de dos plantas,
luminosa i diáfana, levantada en el patio
de la casa familiar. la clínica se encuentra
perfectamente asentada como negocio y
parece que ni un apocalipsis de obras mu-
nicipales podría con ella.

Maribel Colomer nació en Porreres,
donde vivió hasta los 8 años, y después se
marchó a Palma. desde cría tuvo claro
que sería veterinaria y que su vocación es-
taba en los pequeños animales. de hecho,
en león, donde estudió la carrera, pasó por
momentos de dudas y se planteó la posi-
bilidad de cambiar de facultad porque las
materias y las prácticas estaban muy orien-
tadas a los grandes animales -en la co-
marca de león la ganadería tiene un gran
peso económico-, pero siguió adelante y
finalizó allí sus estudios. durante los vera-
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nos realizaba prácticas con Pedro Morey y
Juan Carlos talens en su clínica de Palma
y al licenciarse, en 1993, regresó a la isla
para, a priori, seguir con su formación pro-
fesional. tras unos años en los que se des-
vió de su profesión -como ella misma
bromea- trabajando como visitadora mé-
dica, regresó a la veterinaria haciendo unas
prácticas de un año en una clínica de
Palma, lo que le sirvió como reciclaje pre-
vio a empezar su propia aventura. su ob-
jetivo fue Porreres. en primer lugar porque
se trataba de una localidad conocida por
ella y su familia, y después, porque no
había veterinario en el municipio, lo cual
facilitaba su implantación. empezó de al-
quiler montando un consultorio en “la
cueva”, y como las cosas marcharon bien
desde el primer día -“mi madre fue mi
mejor comercial”, apunta-, decidió embar-
carse en la construcción de su propia clí-
nica. vendió su piso de Palma e invirtió en
levantar la actual Clínica veterinaria es Pla,

diseñando ella misma los planos y pen-
sando la distribución que más le convenía. 

si no fuera por el cartel en la fachada,
es Pla parece una vivienda. a ella se ac-
cede a través de unas escaleras, por lo que
la recepción, la tienda, el laboratorio y la
consulta, que se encuentran en la misma
planta, quedan elevados respecto a la
calle, como si fuera un primer piso, con las
ventajas que a nivel de luminosidad natu-
ral conlleva. en el piso de abajo están las
salas de hospitalización de perros y gatos,
el prequirófano, el quirófano y la sala de
rayos X, aparte de un almacén. abre de
lunes a viernes en horario de mañana (9.30
h-13.30 h), coincidiendo las dos veterinarias,
y tarde (16.30 h-19.30 h), cuando trabaja
Maribel, y también los sábados por la ma-
ñana (10 h-13 h), día en el que se turnan se-
manalmente. Maribel trabajó casi siempre
sola hasta hace una década, que incor-

poró a la veterinaria alba aguiló. “su lle-
gada supuso un impulso cualitativo y cu-
antitativo. nos compaginamos muy bien
y el entendimiento es total. trabajar con
alba es un lujo y estoy muy contenta de
tenerla como compañera”, dice Maribel,
quien no repara en alabanzas.

el centro ofrece servicios de medicina
interna, oftalmología, cirugías y ecografía,
entre otros, y los casos de urgencias son
derivados a Balmes, centro colaborador
desde años atrás. el perfil de clientela es
variado, atendiendo tanto a parroquianos
del pueblo como a residentes extranjeros.

“tenemos un alto porcentaje de clientes
alemanes que viven en el campo, con sus
animales al aire libre, que es gente con un
alto grado de concienciación sobre la ne-
cesidad de visitar periódicamente al vete-
rinario”, cuenta. desde hace poco funciona
con cita previa, “un sistema que requiere
su tiempo y aún cuesta un poco a los
clientes de toda la vida, acostumbrados a
pasarse por aquí cuando quieren”, reco-
noce Maribel. “todo llegará”, añade. es lo
que tiene la cercanía de trabajar en el pue-
blo y, seguramente, la cercanía del servicio
que ofrece. 
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El Colectivo de Jubilados veterinarios prepara
su final de año y celebra la Comida de Navidad

después de un largo período de inactividad del Colectivo, mo-
tivado en parte por la inestabilidad meteorológica que ha afec-
tado a nuestras islas y con el fin de perfilar las actividades a llevar
a cabo hasta fin de año, se celebró una comida de compañe-
rismo el jueves día 14 de noviembre, en cuya sobremesa se de-
cidieron las actividades y calendario a seguir.

el restaurante elegido para la comida fue el azabache, de
Palma, conocido ya por la mayoría de miembros del Colectivo,
y donde se pudo degustar el reconocido “Cocido”, que preparan
para estas fechas.

en la sobremesa, aparte de comentar distintas propuestas
para celebrar la tradicional comida de navidad, se comentó vi-
vamente y gran tristeza, la pérdida de dos de nuestros compa-
ñeros francisco solá, promotor y coordinador durante muchos
años del Colectivo de Jubilados, y Rafael Pizá, veterinario res-
ponsable en su día del área de mejora ganadera de la Conse-
lleria de agricultura, los dos muy apreciados por el resto de
componentes del Colectivo de Jubilados.

COMIDA DE NAVIDAD
el jueves, 12 de diciembre, siguiendo la tradición iniciada hace ya
más de 20 años, se celebró la Comida de navidad, con la asisten-
cia destacada del presidente del Colegio, Ramón garcia, que, libre
ya de sus reuniones en Madrid, pudo este año acompañarnos y
darnos a conocer las actividades y problemática de nuestra que-
rida profesión, tanto en Baleares, como en el resto de españa.

la asistencia de jubilados a la comida fue numerosa, y la ex-
periencia de adelantar un poco la fecha de celebración, para
evitar las típicas aglomeraciones que se producen en estas fe-
chas, motivaron que los asistentes, aparte de disfrutar de la co-
mida, pudieran intercambiar los comentarios entre ellos y
escuchar con tranquilidad las palabras del presidente y del co-
ordinador del Colectivo.

al final de la comida, se brindó para seguir manteniendo
estas actividades y agradecer al presidente, una vez más, el
apoyo que recibe el Colectivo de Jubilados.

TOMEU ANGUERA
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tras la iniciativa de algunos municipios de Baleares de establecer
un censo genético de animales de compañía, alternativo al re-
gistro vigente (RiaCiB), a través de la empresa adn Can, que se
basará en la recogida y procesamiento de muestras biológicas
de los animales con el fin de crear una base de datos, con el per-
fil genético y que los relacione con los titulares de los animales,
la empresa encargada de protección de datos del CoviB ha ela-
borado el siguiente informe por la implicación jurídica que su-
pone la recogida de datos personales para los veterinarios:

la empresa adn Can al disponer de muestras de adn de
las mascotas tiene como objetivo identificar el animal y propie-
tario, para que en el en supuesto que el animal defeque en vía
pública y la deposición no sea recogida por el propietario el ani-
mal, el ayuntamiento pueda sancionarlo por esta infracción.

los veterinarios de los municipios con convenio con adn
Can deberán recoger datos tanto de las mascotas y sus dueños
y trasladarlas a la entidad municipal así como a la empresa pro-
motora, siendo el ayuntamiento el responsable del tratamiento
de los datos y la empresa promotora el encargado del trata-
miento de la base de datos que supondrá este nuevo censo.

la posible creación de un censo adn Can por un ayunta-
miento, de acuerdo a la normativa existente en materia de
protección de datos, en lo que afecta a la implicación de los
veterinarios:

> no puede ampararse en una norma de rango legal como
base para que el previsto tratamiento sea lícito, siendo por tanto
necesario recoger el consentimiento de los afectados como
criterio para justificar la legalidad del tratamiento.

> al ser necesario el consentimiento, es indispensable por

tanto establecer sistemas de recogida del consentimiento
del afectado, además de proceder a dar cumplimiento del
deber de informar sobre todos los aspectos de tratamiento.
si se crease un censo adn Can por un ayuntamiento es poco
factible establecer una obligación para el afectado titular de
mascota a través de una ordenanza municipal sin que exista
una norma de rango legal. si el tratamiento de los datos ha de
basarse en el consentimiento del afectado nos encontramos
con la posibilidad de que el afectado pueda negarse a dar el
mismo, por lo que evidentemente no podrían tratarse sus datos.
Esta circunstancia hace necesario que los veterinarios
deban tener claro cuál es el modo de actuación en los su-
puestos de negativa del titular de la mascota ya que tratar
los datos sin el consentimiento podría ser sancionable.

> la relación entre administración y veterinario deberá forma-
lizarse con un contrato de encargo de tratamiento (en este
caso, el Ayuntamiento), y es obligatorio por ambas partes.

> Recalcar que el sistema sancionador para la administración
no es el mismo que para una persona física o entidad privada:
en el caso de que una administración pública (como un ayun-
tamiento) fuese sancionada no habría sanción económica, lo
que no ocurriría con un veterinario. Por lo que es evidente que
el riesgo para el veterinario es mucho mayor que para la ad-
ministración.

Nota: ante cualquier duda y para vuestra seguridad, os reco-
mendamos que os pongáis en contacto con el CoviB para que
nuestro delegado de protección de datos os pueda asesorar en
lo que necesitéis.

Resumen informe jurídico sobre la iniciativa
de crear un censo municipal de animales de
compañía indentificados a través de ADN
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PRESENTADO POR LA RIBERA VETERINARIS
Colaboran: Manuel Ruiz – Esther Riera – Camino Lira – Laura Quilis
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Endodoncia en la abrasión dental como alternativa a la extracción.  se presenta en
consulta un pastor alemán, hembra de 9 años de edad con vacunas y desparasitación al
día para una analítica prequirúrgica  y una limpieza de boca de rutina. en el examen pro-
fundo y bajo sedación de los dientes se observan importantes lesiones de abrasión dental
debida la persistencia de trauma mecánico, la causa más común en humana es sin duda
el bruxismo, en perros suele ser por el juego continuado con pelotas de tenis (la mayor
parte de las veces) y/o juguetes de peluche. el tejido de ambos y sobre todo cuando es re-
petido su uso, actúa como una lija.

de forma normal un diente sano res-
ponderá a estas agresiones poniendo
en marcha un mecanismo reparador
llamado dentina terciaria, que cubrirá el
defecto del esmalte. Una dentina que
es más densa y desorganizada y que ca-
rece de túbulos, y por tanto de procesos
odontoclásticos y nervios. su color es
marronáceo/amarillento. Cuando se ob-
serva la dentina terciaria la exploración
con sonda exploradora es imprescindi-
ble para diferenciar entre ésta y la expo-
sición pulpar.

el tratamiento de la abrasión dental
va a depender en gran medida del
grado de exposición pulpar. en el caso
de que la dentina terciaria haya cu-
bierto el defecto y no haya signos de
desvitalización dental (diente decolo-
rado o de color rosáceo/violáceo) por lo
general no hay que actuar. 

si la exposición pulpar está cerca por la
pérdida excesiva de esmalte, o realmente
la sonda exploradora demuestra esa expo-
sición, hay que realizar algún tratamiento,
o bien la extracción, o su alternativa con-
servadora: la endodoncia. 

Evidentemente, parte del trata-

miento consiste en eliminar el trauma
mecánico de repetición.

en nuestro caso, todos los dientes pre-
sentaban lesión debido a la mordida repe-
tida de una reja donde el animal está
contenido durante el día, pero tan solo el
102 presentaba exposición pulpar, así como
pulpitis y necrosis de la misma debido a la
exposición a las bacterias orales (foto 1).

la radiografía dental es obligatoria
para decidir si la endodoncia es la mejor
opción al poderse evaluar si hay lesión
periapical, además que aporta informa-
ción sobre la morfología del canal y la
longitud del mismo para así prever la
mejor instrumentación (fotos 2 y 3).

en nuestro caso el animal era un can-
didato perfecto y se procedió a realizar la
endodoncia siguiendo los pasos clásicos:

> preparación de la cavidad oral con un
antiséptico.

> acceso.

> eliminación de la pulpa necrótica con
turbina de baja velocidad.

> irrigación con hipoclorito sódico.

> secado con puntas de papel.

> sellado y obturación del canal con un
combinado de sellador y gutapercha lí-
quida en frío polimerizable en 20-25
minutos.

> restauración del sitio de acceso con com-
posite fluido fotopolimerizable (foto 4).

1. ¿Qué podemos hacer?

2. ¿Cuál sería el tratamiento y pronóstico?

1. 4.

2. 3.






